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ماجرای قیمت  ۱۰۰ میلیون تومانی 
پرواز تهران – نجف چیست؟ 

با وجود اینکه برخی از رسانه ها خبر از گرانی 
بلیت پرواز تهران– نجف دادند، اما بررسی ها نشان 
می دهد که پروازهای شرکت های داخلی قیمت های 
نامتعارف نداشته و تنها پرواز ایرلاین های خارجی 
لاکچری و گران قیمت محسوب می شود. برخی از 
رسانه ها در چند روز گذشته به مساله قیمت های 
عجیب بلیت پرواز تهران– نجف اشاره کردند؛ این 
خبر بازتاب زیادی در فضای مجازی داشت و بسیاری 
از کاربران متقاضی خرید بلیت هواپیما برای سفر 
زیارتی اربعین را شوکه کرد؛ چرا که آنها گمان کردند 
برای سفر به عتبات باید چنین پرداخت های نجومی 
داشته باشند. جست وجو در وبگاه های فروش بلیت 
هواپیما حکایت از قیمت های متفاوت برای پرواز در 
این مسیر دارد که حداقل آن ۲میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان و حداکثر ۴۷ میلیون تومان برای پروازهای 
سطح اقتصادی است. اگر شخصی به دنبال پروازهای 
فرست کلاس باشد، قیمت ها تا ۱۰۰ میلیون تومان 
هم بالا می رود گویا این اولین باری نیست که در 
آستانه اربعین قیمت بلیت ها خبرساز می شود اما 
در آنچه میان افکار عمومی به دنبال آن هستند 
این است که آیا قیمت شش میلیون تومانی برای 
پرواز اربعین قابل تحقق است؟ سخنگوی سازمان 
هواپیمایی هم در این خصوص گفته است: قیمت 
سفر هوایی عتبات شش میلیون تومان است و تأکید 
شد؛ فروش چارتری پرواز عتبات ممنوع شود و فقط 
سایت شرکت های هواپیمایی امکان فروش بلیت 
عتبات را دارند؛ یعنی حتی سایت های اینترنتی 
مجاز که الان فعالیت می کنند مجاز به این فروش 
نیستند و ممنوع است. فقط شرکت های هواپیمایی 
وارد سایت می شوند و ما الان منتظریم این شرکت ها 
اعلام آمادگی کنند که برای عتبات کدام  یک قرار است 
پروازهایشان را در اختیار بگذارند و باید برنامه ریزی 
شود. اگرچه شرکت های هواپیمایی، قیمت گذاری 
بلیت هواپیما را در چهارچوب مشخص و بر اساس 
شیوه نامه های دریافتی انجام می دهند، اما در سراسر 
دنیا، مواردی وجود دارد که قیمت نهایی بلیت در 
روزها و ساعت های مختلف را تغییر می دهد. از جمله 
این موارد می توان به نوع ایرلاین و کلاس پروازی، روز 
و ساعت پرواز هواپیما، مناسبت ها و تعطیلات، فاصله 
بین مبدأ و مقصد، سیستمی و یا چارتری بودن بلیت 
هواپیما اشاره کرد. عوامل متعددی در نرخ گذاری 
بلیت هواپیما موثر است. هرساله سازمان هواپیمایی 
کشور باتوجه  به این عوامل برای بلیت هواپیما در 
مسیرهای مختلف قیمت گذاری می کند. به  عنوان 
 مثال میزان تقاضا، نوع هواپیما، نوع ایرلاین، ظرفیت 
هواپیما، مسافت و نوع کلاس پروازی بر قیمت ها 
تأثیر دارد. البته باید به این موضوع نیز اشاره کرد که 
در حال حاضر فضای رقابتی شدیدی بین ایرلاین ها 
وجود دارد که منجر به تلاش برای جذب بیشترین 
مسافر می شود. با رشد سفرهای هوایی در مقاطع 
خاص، تعداد مسافران نیز افزایش می یابد که موجب 
رقابت بین ایرلاین ها می شود. هر چه میزان تقاضای 
بلیت هواپیما مثلا برای سفر به عراق بیشتر باشد، از 
نظر اقتصادی قیمت آنها نیز افزایش پیدا می کند. 
باید به این موضوع توجه کرد که میزان تقاضا یکی از 
عوامل مهم در قیمت گذاری بلیت هواپیماست. معمولا 
فرست کلاس گران ترین پرواز و اکونومی ارزان ترین 
پرواز است. گفتنی است که افزایش تقاضا سفر به 
عتبات بعداز برطرف شدن محدودیت های مربوط 
به همه گیری کرونا در چند ماه گذشته و در پیش 
بودن ایام اربعین، احتمال افزایش قیمت پروازهای 
نجف و بغداد را تقویت کرده است. البته وزارت راه و 
شهرسازی قیمت بلیت رفت وبرگشت ایام اربعین را 
حداکثر ۶ میلیون تومان تعیین کرده است؛ به نظر 
می رسد که این مهم تنها در شرایطی عملی می شود 
که پرواز به تعداد کافی در این مسیر پیش بینی شود. 
مقصود اسعدی سامانی، دبیر انجمن شرکت های 
هواپیمایی؛ در این باره به رسانه ها گفت: تصمیمی 
که بابت تعیین قیمت بلیت هواپیما گرفته شد بدون 
توجه به سوابق آن در سال های گذشته بود؛ چرا که 
سابق  بر این براساس توافقی که با سازمان هواپیمایی 
کشوری داشتیم نرخ را تعیین می کردیم و امسال هم 
این آمادگی در ایرلاین ها وجود داشت اما وزیر راه و 
شهرسازی بدون هماهنگی ما و مشورت با فعالان این 
صنعت نرخ ۶ میلیون تومانی را بابت پروازهای اربعین 
اعلام کرد. همچنین صادق الحسینی، کارشناس 
اقتصادی در همین زمینه گفته است: با توجه به 
اینکه به ایام اربعین نزدیک می شویم، طبیعتا تقاضا 
برای خرید بلیت هواپیما افزایش می یابد؛ براساس 
علم اقتصاد قیمت بلیت هم افزایش خواهد یافت و 
این موضوع تابع منطق عرضه و تقاضاست. رستم 
قاسمی، وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه حتی اگر 
شخصا در فرودگاه مستقر شوم اجازه تغییر قیمت ها 
را نخواهم داد، گفته است: فعلا نرخ مصوب برای 
پروازهای عتبات عالیات ۶ میلیون تومان است. برای 
قیمت گذاری نرخ بلیت اتوبوس نیز جلسات با اصناف 
ادامه دارد و نتیجه آن به زودی اعلام می شود اما اجازه 
نمی دهیم در هیچ حوزه ای اعم از حمل ونقل زمینی، 
هوایی و ریلی قیمت بلیت طی ایام اربعین سالجاری 
افزایش یابد. در همین باره احمد اصانلو، رئیس 
سازمان تعزیرات حکومتی تأکید کرده است که درباره 
قیمت بلیت هواپیما به مقصد نجف در ایام زیارت 
اربعین هیچ اختلافی وجود ندارد و سقف قیمت آن ۶ 
میلیون تومان تعیین شده است و بنابراین در محدوده 

ایام اربعین روی این موضوع نظارت داریم.

دریچـــــه

 صورت های مالی ۱4۰۰ 
بانک توسعه صادرات ایران تصویب شد

سال  پایان  به  منتهی  دوره  مالی  صورت های 
مالی ۱۴۰۰ بانک توسعه صادرات ایران در مجمع 
عمومی عادی سالیانه این بانک به تصویب رسید. به 
گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، 
مجمع عمومی عادی سالیانه این بانک با حضور 
دکتر سیدعباس حسینی، معاون امور بانک، بیمه و 
شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی و 
سایر اعضای مجمع و هیات مدیره بانک توسعه صادرات 
ایران، برگزار شد. پس از ارائه گزارش عملکرد دوره 
مالی منتهی به پایان سال ۱۴۰۰ بانک توسعه صادرات 
توسط مدیرعامل، گزارش حسابرس مستقل و بازرس 
قانونی قرائت شد و پس از ارائه پاسخ های لازم در مورد 
سئوالات اعضای مجمع، صورت های مالی و عملکرد 
هیات مدیره بانک توسعه صادرات ایران به تصویب 
مجمع عمومی سالیانه رسید. براساس گزارش ارائه 
شده توسط حسابرس مستقل، وضعیت و عملکرد 
صورت مالی بانک، نشان می دهد که عملکرد بانک 
توسعه صادرات ایران از شفافیت و انضباط مالی مناسبی 
برخوردار بوده است. براساس گزارش عملکرد ارائه شده، 
اعطای تسهیلات به شرکت های دانش بنیان توسط 
بانک توسعه صادرات ایران ۴۶۲ درصد در مقایسه با 
سال قبل از آن )۱399( رشد داشته است. همچنین 
براساس این گزارش، هیچ گونه اضافه برداشتی از بانک 
مرکزی طی سال ۱۴۰۰ توسط بانک توسعه صادرات 
صورت نگرفته و حدود 99 درصد تعهدات ارزی 
مشتریان این بانک نیز ایفا شده است.  همچنین در سال 
۱۴۰۰ سامانه جامع پرونده های حقوقی در بانک توسعه 
صادرات ایران عملیاتی و تعدادی از طرح های مهم 
صادراتی کشور توسط این بانک تامین مالی شده است. 

خرید دانه ای میوه در بازار تره بار 
آرمان ملی: این روزها قدرت خرید مردم در حال 
آب رفتن است! بعداز گوشت، مرغ، لبنیات، روغن و... حالا 
نوبت به گرانی میوه رسیده است تا وجودش آرام آرام در 
سبد مصرفی خانواده های ایرانی کم رنگ شود. نگاهی 
به قیمت میوه ها نشان می دهد که خرید چند قلم میوه 
می تواند از درآمد یک روز کارگر هم بیشتر باشد. اما دلیل 
گرانی میوه چیست؟ برخی حذف ارز ۴۲۰۰ و گرانی 
نهاده های کشاورزی را دلیل افزایش قیمت میوه اعلام 
می کنند، برخی دلال ها را یکی از اصلی ترین دلایل گرانی 
می دانند، عده ای انبارکردن میوه را عامل گرانی های اخیر 
دانسته اند، افرادی هم صادرات را دلیل کاهش میوه و 
گرانی آن در بازار می دانند و گروهی هم نبود نظارت 
را یکی از دلایل گرانی میوه معرفی کرده اند. با این حال 
در گفت وگو با باغداران و مسئولان سعی کرده ایم دلیل 
گرانی میوه را در روزهای اخیر پیدا کنیم. رئیس اتحادیه 
بارفروشان دراین خصوص گفت: قدرت خرید مردم 
کاهش چشمگیری کرده است در سال های گذشته 
که مردم حداقل ۲ کیلو میوه خریداری می کردند امروز 
خریدها دانه ای شده است و اگر این روند ادامه داشته 
باشد کشاورزان متضرر خواهند شد و در سالجاری تولید 
میوه ۱.۵ برابر بیشتر از سال گذشته شد؛ از این رو شاهد 
ریزش نرخ برخی از اقلام در بازار هستیم، همچنین سال 
گذشته هندوانه در دشت مغان در فضای بالغ بر ۱۵۰۰ 
هکتار کشت شد؛ این در حالیست که امسال کشت این 
محصول در این منطقه 3 برابر افزایش پیدا کرد. به گفته 
این فعال صنفی؛ کشاورزی در ایران نیازمند الگوی کشت 
است متاسفانه بالغ بر ۷۰ درصد محصولات کشت شده 
در ایران آب بر هستند و این موضوع با تنش های آبی که 
سالانه شدت آنها افزایش پیدا می کند در تضاد است. 
مصطفی دارایی نژاد با اشاره به کاهش ۵۰ درصدی خرید 
میوه از سوی مردم، گفت: قدرت خرید مردم کاهش 
چشمگیری کرده است در سال های گذشته که مردم 
حداقل ۲ کیلو میوه خریداری می کردند امروز خریدها 
دانه ای شده است و اگر این روند ادامه داشته باشد 
کشاورزان متضرر خواهند شد. رئیس اتحادیه بارفروشان 
از نصف شدن روند صادرات میوه و تره بار  خبر داد و افزود: 
میوه و صیفی جات کشاورزان عراقی برداشت شده است 
از این رو حجم کمی از این محصول از ایران به این کشور 
صادر می شود، برای این مقدار کم نیز عراق تعرفه سنگین 
گمرکی وضع کرده که قیمت محصولات را بالا می برد 
به همین دلیل هم اکنون صادرات میوه و تره بار به عراق 
توجیه اقتصادی ندارد. این فعال صنفی با بیان اینکه 
روند صادرات میوه از ۲۰ روز آینده بهبود می یابد، بیان 
داشت: پیش بینی می شود که از شهریورماه قیمت ها به 
نفع کشاورزان تغییر کند. وی با اشاره به نبود برنامه ریزی 
اصولی درباره صادرات میوه وتره بار، خاطرنشان کرد: 
مسئولان در وزارت خارجه دیگر کشورها برای تصاحب 
بازارهای جدید در تلاش از یکدیگر سبقت می گیرند؛ 
ترکیه هم اکنون برای ۷۰ کشور محصولات کشاورزی 
صادر می کند و دولت آنها برای صادرکنندگان مشوق های 
لازم را در نظر می گیرد این در حالیست که در ایران 
صادرکنندگان از چنین حمایت هایی برخوردار نیستند. 
رئیس اتحادیه بارفروشان با اشاره به قیمت انواع میوه و 
صیفی  در میدان اصلی تره بار، اظهارکرد: سیب زمینی 
کیلویی ۱۰ تا ۱۴ هزار تومان به فروش می رسد که با 
احتساب سود مشروع 3۰ درصد قیمت این محصول 
در خرده فروشی ها باید کیلویی ۱۸ هزار تومان باشد. 
البته گزارش هایی از فروش سیب زمینی کیلویی ۲۰ 
هزار تومان نیز به دست اتحادیه رسیده است. وی ادامه 
داد: هلو کیلویی ۱۰ تا ۲۰ هزارتومان، شلیل کیلویی ۸ 
تا ۲۸ هزارتومان، هندوانه کیلویی 3هزارتومان، خیار 
با افت شدید قیمت کیلویی 3 تا ۴ هزارتومان، طالبی 
و ملون کیلویی ۶ هزارتومان، انبه کیلویی ۲۵ تا 3۵ 
هزارتومان، گوجه ربی کیلویی ۵ هزار و ۵۰۰ تومان و به 
خرده فروشی ها کیلویی ۷ تا ۸ هزارتومان، پیاز کیلویی ۶ 

تا ۸ هزار تومان به فروش می رسد.

بـــــازار

بنگـــــاهها

آرمان ملــی: تفکیک وزارت صمــت و ادغام 
وزارتخانه های پیشــین بازرگانی و صنعت و 
معدن، هرکدام در زمان خود موافقان و مخالفان 
بسیاری داشــت و البته دولت این بار یکی از 
پروپاقرص ترین مدافع تفکیــک وزارتخانه 
مذکور به ســکانداری فاطمی امین است که تا 
به حال چندین بار به اســتیضاح نزدیک شده 
است در حالی که اکثریت کارشناسان و دیگر 
مســئولان دولتی از دیگــر عوامل دخیل در 
این ادغــام و تفکیک هــای گاه و بی گاه خبر 
می دهند که بیشتر از اینکه بتوان در کفه ترازوی 
اقتصاد به آن پرداخت باید به دنبال مســائل 
سیاسی و اقتصاد سیاست در این رویکرد بود 
که هر بار هزینه های گزافی بر گردن دولت و ملت 
می گذارد که حداقل ترین آنها شــاید تعویض 
تابلوها برسردر ســازمان ها و ادارات جدیدی 
باشد که در فرآیند تفکیک این وزارتخانه رخ 
می دهد. این درحالی است که اکثر کارشناسان 
بر انجام نشدن این امر تاکید دارند و معتقدند که 
این اقدام یک گام به عقب است و هیچ نتیجه ای 
برای دولت، مجلس و ملت نخواهد داشت و بهتر 
است در وضعیت کنونی به جای اینکه به تفکیک 
و ادغام چندین باره این وزارتخانه بپردازیم به  
اصلاح  شرایطی که باعث خلق چنین طرح هایی 

می گردد مشغول باشیم. 

 کوچک سازی دولت یا سرعت بخشی به بازرگانی؟
آلبرت بغازیان کارشناسی مسائل اقتصادی در این باره به 
»آرمان ملی« می گوید: بحث ادغام و تفکیک وزارت بازرگانی 
و وزارت صنایع و معادن بارها از سوی مجلس و دولت به دنبال 
ارائه دلایلی چون کوچک سازی دولت و سرعت بخشی به انجام 
امور در حوزه بازرگانی با نگاهی جامع به تمام بخش ها و کاهش 
هزینه های جانبی مطرح شد و در نهایت مقرر گشت تا وزارت 
بازرگانی به عنوان بازویی قوی در وزارت صمت به انجام فعالیت ها 
خود بپزدازد و تصمیمات کلی به این شکل اخذ گردد که البته هر 
بار مطرح شدن این دو سناریو با مخالفان و موافقانی نیز همراه 
بوده است که آخرین تلاش دولت ابراهیم رئیسی جهت تفکیک 
این دو وزاراتخانه از این قاعده مستثنی نبوده است.  بغازیان 
ادامه داد: در هم تنیده بودن بسیاری از تصمیماتی که در این دو 
وزارتخانه صورت می گیرد مطلوبیت بیشتری را ایجاب می کند تا 
از تفکیک مجدد وزارت صمت اجتناب ورزیم و تا هم امور داخلی 
و هم خارجی تجارت از سرعت و کمیت بهتری برخوردار گردد، 
ولی گویا بده بستان هایی که برخی از افراد طالب آن هستند که 
از طریق این دو وزارتخانه انجام شود بازهم میل به این دارند تا 
این تفکیک انجام شود و شاید بهتر است بگوییم که این اقدام 
بیشتر از اینکه اقدامی اقتصادی باشد سیاسی است یا شاید 
بهتر باشد که تحت اقتصاد سیاسی از آن یاد کنیم که برخی 
از افراد به دنبال لابی های گسترده و بده بستان هایی هستند 
که منفعت شان از این طریق تامین می گردد.  بغازیان معتقد 
است: تعیین فردی که بتواند قوی عمل کند و همچنان بر مسند 
معاونت بازرگانی وزارت صمت بنشیند بسیار بهتر از این است 
که مجددا طرح تفکیک این وزارتخانه را اجرایی کرده و باز هم 
هزینه هایی را در شرایطی بر دوش دولت و ملت تحمیل کند که 
کانال های بسیار دیگری برای هزینه کردن آن وجود دارد اما 
متأسفانه نبود چنین فردی در شرایط کنونی که بتواند به صورت 
جامع بر هر دو بخش بازرگانی و صنعت و معدن نظارت کند این 
گمان را ایجاد می کند که شاید با تفکیک این وزارتخانه بتوان 
بر مشکلات این مجموعه فائق آمد هر چند اگر چنین گزینه ای 
در حال حاضر موجود بود نیز امکان بهره جستن از آن بعنوان 

معاونت قوی در حوزه بازرگانی نیز فراهم است. 
 وزیر کارآمد انتخاب کنید

این کارشناس اقتصادی افزود: مشکل در این وزارتخانه ادغام 

یا تفکیک نیست با این اقدام در حقیقت مدیریت کلان کشور را 
به چالش می کشاند که چرا دلایلی ادغام پیشین این وزارتخانه 
مانند کوچک سازی دولت، کاهش هزینه ها، سرعت بخشی 
به امور درون سازمان، حمایت از صنایع و فعالان اقتصادی از 
درجه اعتبار ساقط شده اند در حالی که این دلایل در راستای 
نیل به اهداف رشد اقتصادی تعریف و تبیین شده اند و مسلما 
با تفکیک مجدد این وزارتخانه باز هم هزینه های کلانی که 
شاید کمترین آن تهیه سردر سازمان ها و نهادهای تازه ایجاد 
شده و تخصیص ساختمان ها و تجهیزات اداری به آن باشد 
و بازهم باید شاهد دویدن های فراوان افرادی در بین این دو 
وزارتخانه باشیم و مجدداً  مشکلات فی مابین این دو وزارتخانه 
را بببینم و در حقیقت گامی به عقب بگذاریم. او این تفکیک 
را بیشتر سیاسی دانسته و گفت: در این تفکیک بیشتر شائبه 
سیاسی بودن و اینکه شاید بنا به دلایلی مانند اینکه فرد دیگری 
بر سرکاری نهند یا زمانی را برای این ماجرا سپری کنند نهفته 
باشد اما در واقع موافقان تشکیل وزارت بازرگانی به دنبال آن 
هستند که با واردات گسترده محصولات خارجی به خصوص در 
بخش کشاورزی، از افزایش قیمت محصولات جلوگیری کنند 
این در حالی است که ریشه گرانی ها مربوط به افزایش نرخ ارز 
و تورم ناشی از سیاست های دولت هاست و ارتباطی با کمبود 
کالا یا فرآیندهای تجاری کشور ندارد در حالی که راحت ترین 
و کارآمدترین راه حل این است که فرد  قوی تر را بیابیم که با 
نشستن بر مسند وزارت صمت با اجماع در لحاظ کردن منافع 
کلی در این دو حوزه سرعت امور بازرگانی و تجاری را شدت 
بخشد و خارج از امور جناحی به صورت یکپارچه امور را پیش 
ببرد و اگر هم کسی حائز شرایط نیست تفکیک این دو وزارتخانه 
مشکلی از مشکلات احتمالی این وزارتخانه را حل نخواهد کرد 
و مسلماً بسیار مطلوبتر است که در شرایط کنونی از پرداختن 
به این امرکه هم زمان و هم بودجه دولت را تلف خواهد کرد 

دوری کنیم. 
 مشکل دیوان  سالاری دولتی است

در همین راستا مهدی حداد یکی دیگر از فعالان اقتصادی 
دراین خصوص معتقد است: همان اندازه که در طرح ادغام 
تفکر علمی و کارشناسی انجام نگرفته بود، در طرح تفکیک 
هم این مشکل با تکانه   های شدیدتر بروز خواهد کرد چرا که 
مشکل اساسی در ادغام یا تفکیک یک یا دو وزارتخانه نیست، 

بلکه در بزرگ بودن بدنه دولت و دیوان سالاری دولتی است و 
با تفکیک دو وزارتخانه اتفاق خاصی صورت نخواهد گرفت و 
مسلماً با اجرای این طرح در سال های اول نوعی سردرگمی در 
کارکنان و وظایف و تقسیم کارها اتفاق خواهد افتاد، مساله ای 
که در زمان ادغام دو وزارت عدم پاسخگویی به مراجعان را 
به همراه داشت. او بیان کرد:  تفکیک وزارت صمت و احیای 
وزارت بازرگانی کارآیی هر دو وزارتخانه را تشدید خواهد کرد 
وعدم مفید بودن تفکیک از این نگاه قابل بررسی است چرا که 
موافقان معتقدند چابک و کوچک شدن بدنه این دو وزارت و 
استفاده بهینه از امکانات و زیرساخت   ها بسیار مهم است. این 
فعال اقتصادی ادامه داد: لازم است ارزیابی درست و کارشناسی 
از زمان ادغام انجام بگیرد تا دوباره مشکلات قبلی بروز نکند 
چرا به نظر می رسد مشکل اساسی در نگرش کلی به وظایف 
این وزارتخانه   ها و تصدی گری دولتی و ساختار اجرایی کشور 
معطوف می شود که با ادغام یا تفکیک مشکل حل نخواهد شد 
و لزوم بازنگری و باز مهندسی فرآیندهای اجرایی کشور که در 

این وزارتخانه   ها انجام می   پذیرد نیاز است. 
 تصمیمی برخلاف تجارت موفق جهانی 

علینقی مشایخی؛ کارشناس مسائل اقتصادی نیز دراین 
خصوص گفت:  برخی انگیزه دارند بازرگانی کشور را از طریق 
واردات و صادرات در خدمت تولیدکنندگان کشورهای دیگر 
قرار دهند که این امر به سرکوب تولید داخل منجر خواهد شد 
و این نیروها شامل نمایندگان تولیدکنندگان خارجی، دلال   ها 
و واسطه   ها و همچنین برخی نابسامانی   ها و عدم تعادل   های 
مقطعی بین عرضه و تقاضای کالا در بازار داخلی است.  او معتقد 
است:  از تجربه جهانی نیز باید آموخت. در کشورهای موفق در 
حوزه اقتصاد، امور صنایع، معادن و بازرگانی تحت مدیریت 
و هدایت یک وزارتخانه است. فقط در کشورهای کمونیستی 
سابق که دولت   ها متولی انجام امور اقتصادی بودند، تعداد 
وزارتخانه   های بازرگانی، انواع صنایع سبک و سنگین و معادن از 
هم جدا بودند. در ایران براساس سیاست   های کلی قرار نیست 
دولت متولی امور اجرایی اقتصاد باشد. فعالیت   های اقتصادی 
را باید مردم انجام دهند و دولت سیاستگذاری و تنظیم   گیری 
را عهده   دار باشد. تفکیک وزارت صمت به وزارت   های بازرگانی 
و صنعت ومعدن بر خلاف تجارب موفق جهانی و سیاست   های 

کلی است. 

 »آرمان ملی« به بررسی عوامل موثر بر تصمیم دولت برای تفکیک وزارت صمت می پردازد؛ 

احیای وزارت بازرگانی یا بده بستان های پنهانی

؛

تحلیل »آرمان ملی« از نظرات کارشناسان؛ 

فردایروزبرجامچهمیشود؟

عللریزشقیمتسکهوطلاشروطتداومسیرنزولیقیمتها

آرمان ملی-  سارا استوار: در حال حاضر سطح 
انتظارات به شکلی است که تصور می شود صبح روز بعد از 
توافق، کل نابسامانی  های حال حاضر اقتصادی سامان پیدا 
می کند و شاخص  های منفی در زمینه  های تولید، صادرات، 
سرمایه  گذاری، اشتغال و… مثبت خواهند شد و تورم از 
افزایش خود دست کشیده و عقب نشینی می کند در حقیقت 
چنین تصوراتی به همان اندازه واقع بینانه نیست که بگوییم 
توافق در برجام تاثیری بر اقتصاد کشور نخواهد داشت، لذا 
انتظارات افراط و تفریطی، بدبینانه یا بسیار خوشبینانه 
هیچکدام نمی تواند موضعی صحیح در مقابل توافق در برجام 
به حساب  آید و منطقی آن است که هرگونه توافق در مذاکرات 
وین در حد و اندازه واقعی آن نتایجی به همراه خواهد داشت 

که می تواند به نفع اقتصاد ایران و یا به ضرر آن تمام شود، 
اما کارشناسان معتقدند که رفع تحریم ها باید منجر به یک 
رشد غیر تورمی در اقتصاد ایران شود اما اگر این موضوع در 
به خوبی مدیریت نشود ممکن است مجددا همان شرایطی 
را که در سال های بعد از برجام به وجود آمد و نتوانستیم 
از فرصت ها استفاده کنیم تکرار شود. قلی یوسفی دراین 
خصوص به آرمان ملی گفت: بهانه هایی که در اختیار  دولت 
است که نشان دهنده مشکلات مربوط به برجام است برداشته 
می شود البته این موضوع برای افرادی که در ایران زندگی 
می کنند مشخص است که ریشه مشکلات در ساختار نظام  
اقتصادی ایران است، بنابراین اگر ما با تمامی کشور ها روابط 
دوستانه هم برقرار کنیم این وضعیت ادامه پیدا خواهد کرد 

تمامی این مشکلات برمی گردد به نظامی که تصمیم گیری 
دولتی جایگزین بازار می شود بخش خصوصی را محدود 
می کند. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: مشکلات ایران به 
نظام تصمیم گیری برمی گردد و در واقع با عوض شدن دولت 
اوضاع بهبود پیدا نمی کند، مردم از سال های بعد از جنگ 
شاهد این گونه قضایا بوده اند و در خیلی از موارد فساد و رانت 
وجود داشته است.  یوسفی در رابطه با اصلاحاتی که باید در 
جامعه صورت بگیرد، خاطرنشان کرد: دولت ها باید به دنبال 
اصلاحات بنیادی باشند خصوصا اصلاحاتی که به همه مردم 
نفع می رساند. یوسفی معتقد است: اگر برجام هم برقرار شود 
تنها نفعی که می تواند داشته باشد تنها محدود به اندکی 
کاهش قیمت هاست، اما به هیچ عنوان این موارد جایگزین 
اصلاحات داخلی نیست چراکه باید به سمتی حرکت کنیم که 
بازار بدون مداخله نهادی کار خودش را انجام دهد، بنابراین 
اگر هدف بهبود اوضاع اقتصادی کشور است لازم است قانون 
اصلاح شود و دولت ها در همه امور بازار دخالت نکند و از هر 
گونه تصمیم متمرکز اعم از برنامه که شرایط را بدتر می کند، 

دوری کند. 

نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به ریزش قیمت 
طلا و سکه در بازار طی روزهای اخیر، گفت: در صورت انتشار اخبار 
مثبت از مذاکرات و کاهش نرخ دلار، قیمت طلا و سکه نیز کاهش 
می یابد.محمد کشتی آرای در گفت و گو با  مهر در مورد علل 
ریزش قیمت ها در بازار طلا و سکه، اظهار کرد: قیمت اونس جهانی 
روز جمعه با توجه به فعل و انفعالات سیاسی و اقتصادی جهان بالا 
رفت اما در ادامه و از روز شنبه به این سو، با کاهش مواجه شد؛ به 
گونه ای که ۲۲ دلار در هر اونس کاهش قیمت را شاهد بودیم.نایب 

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران افزود: از این طرف نیز با توجه به 
اخباری که از مذاکرات رفع تحریم ها منتشر می شود، قیمت ها در 
بازار ارز کاهشی شده و روند در این بازار مثبت تلقی می شود. در 
حال حاضر قیمت دلار در بازار به حدود 3۰ هزار تومان رسیده است.

وی ادامه داد: با کاهش قیمت ارز، بازار طلا و سکه نیز تحت تأثیر 
قرار گرفت و قیمت ها با کاهش همراه شد. البته با توجه به ریزش 
قیمت ها، تقاضا افت کرد و بازار با رکود مواجه شده است.کشتی آرای 
گفت: از سویی دیگر نیز به دلیل کاهشی شدن قیمت ها، حباب سکه 

نیز کاهش یافته و به یک میلیون و ۱۵۰ هزار تومان رسیده است.
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران اضافه کرد: از ابتدای هفته 
تاکنون قیمت سکه حدود ۸۰۰ هزار تومان و قیمت هر گرم طلا ۲۵ 
تا 3۰ هزار تومان کاهش یافته است.وی در مورد وضعیت قیمت ها 
در روزهای آینده، اظهار کرد: اگر به همین روال، اخبار مثبتی از 
مذاکرات رفع تحریم ها برسد و قیمت ارز کاهش یابد، قیمت طلا 
و سکه نیز به ریزش ادامه می دهد اما اگر اخبار مثبتی از این حوزه 

نرسد، قیمت ها در همین محدوده ها می ماند.
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